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Hoe zien we de
toekomst, is 
samenwerking 
de weg?
Glastuinbouwer zijn is een mooi vak. 
Zoveel variatie in het werk en mogen 
werken met een natuurproduct maakt 
het extra enerverend. Maar wat gaat 
de toekomst ons brengen? Regelge-
ving en een onbetrouwbare overheid 
maken het minder leuk. Bedrijfsvoe-
ring wordt steeds complexer en dat 
betekent dat het voor de ondernemer 
als eenling wel erg complex gaat wor-
den. Dit heeft tot gevolg dat er bedrij-
ven willen gaan stoppen. Dat is niet 
vreemd, maar hoe ga je dit doen?
Het bedrijf is toch vaak een stuk le-
venswerk en dat laat je toch niet 
zomaar eventjes eindigen. Een over-
name/fusie met een gelijkgestemde 
collega zou dan wel mooi zijn. Om hier 
handen en voeten aan te geven is het 
goed om hier vroegtijdig plannen voor 
te ontwikkelen. 
Maar hoe vind je zo’n gelijkgestemde 
collega? Niet door stil te gaan zitten 
afwachten. Laat je horen! Een ver-
stopt vogeltje wordt niet gehoord. Er 
zijn adviesbureaus die al een redelijk 
bestand hebben van bedrijven die met 
zulk soort gedachten rondlopen, meld 
je daar eens aan. Misschien moeten 
we hier vanuit Glastuinbouw West-
land  wel een meldpunt voor in het 
leven roepen. De toekomst zal toch in 
samenwerkingen liggen, in wat voor 
vorm dan ook.
Royal FloraHolland is ook zo’n sa-
menwerkingsvorm waar we zuinig 
op moeten zijn. Laten we er niet alleen 
naar kijken als een kostenpost, maar 
vooral als samenwerkingsclub voor 
onze afzet. Er zal minder fysiek onder 
de klok doorgaan, moderne technolo-
gie neemt dit meer over. En er zal een 
landelijk kloksysteem komen. Laten 
we al deze ontwikkelingen positief be-
naderen. We zullen toch mee moeten 
in de vaart der volkeren. Niets doen is 
op zeker achter uitgang.
Een andere samenwerkingsvorm is de 
centrale afvalwaterzuivering die we 
voor een groot deel van het Westland 
aan het bouwen zijn. Hiervoor wordt 
in Hoek van Holland de zuivering 
aangepast, zodat alle bestrijdings-
middelen en op termijn de meststoffen 
worden verwijderd. Tegelijk halen we 
voor alle aangesloten andere bedrij-
ven en particulieren ook de medicijn-
resten en andere stoffen eruit. Helaas 
is hier de regelgeving over Bromaat 
een vertragende factor. We moeten 
wachten tot hier een maatstaf voor 
wordt gepubliceerd. Maar dit geeft 
wel aan waar we met zijn allen sterk 
in kunnen zijn door samen te werken. 
De tuinbouw zal in grote lijnen haar 
eigen vraagstukken op moeten lossen. 
Hier hebben we uiteraard wel hulp bij 
nodig van de overheden.
 
Bert van Ruijven, 
bestuurder Glastuinbouw Westland 
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Hoewel de op Prinsjesdag gepre-
senteerde Miljoenennota slechts 
enkele noemenswaardige zaken 
voor de glastuinbouw bevat, kon-
digt het demissionaire kabinet 
daarin wel aan volgend jaar extra 
stappen vooruit te willen zetten 
op het gebied van klimaat en wo-
ningbouw, twee voor de sector 
belangrijke dossiers. “Stappen 
vooruit, die in het kader van de 
voortgang van een aantal ambi-
ties van de sector, zoals verwoord 
in onze visie Verantwoorde Glas-
tuinbouw, essentieel zijn”, aldus 
voorzitter Adri Bom-Lemstra van 
Glastuinbouw Nederland.

Zo stelt het kabinet ruim 6,8 miljard 
euro beschikbaar voor de klimaattran-
sitie in Nederland, waarvan 3 miljard 
wordt gereserveerd voor een verhoging 
van de SDE++. Deze verhoging wordt 
betaald vanuit de algemene middelen, 
zodat dit geen lastenverzwaring voor 
ondernemers via de energierekening 
(ODE) ten gevolg heeft. Ook worden 
schotten geplaatst tussen de subsidia-
bele technologieën. Hierdoor komen 
meerdere duurzame warmtetechnie-
ken straks eenvoudiger in aanmerking 
voor SDE-subsidie, iets waar onder an-
dere Glastuinbouw Nederland langere 
tijd voor heeft gelobbyd. “Voor glas-
tuinbouwondernemers wordt investe-
ren in duurzame warmtebronnen zo 
een meer haalbare optie en dat is een 
heel belangrijke ontwikkeling in de 
energietransitie”, aldus Bom-Lemstra. 
Ook de financiële bijdrage aan een 
aantal warmtesystemen in Zuid-Hol-
land is een goede eerste stap in de 
realisatie van deze systemen in zowel 
Oostland als Westland. Glastuinbouw 

Nederland hoopt dat een nieuw ka-
binet deze stap straks uitbreidt naar 
meerdere glastuinbouwregio’s.

Arbeid: bied internationale 
werknemers en ondernemers 
meer perspectief
Investeren in woningbouw is een ter-
rein dat ook de glastuinbouw raakt. 
Op dit moment is er onvoldoende pas-
sende huisvesting voor de ruim 60.000 
internationale werknemers die in onze 
sector werkzaam zijn. Zeker met de 
huidige krapte op de arbeidsmarkt is 
het van groot belang dat hierin wordt 
geïnvesteerd. Glastuinbouw Neder-
land omarmt de adviezen van de com-
missie-Roemer. Met het Masterplan 
Internationale Werknemers inves-
teert de glastuinbouwsector in goed 
werkgeverschap richting deze groep 
werknemers. “Misstanden moeten 
worden aangepakt. Maar er is onvol-
doende passende huisvesting. Slechts 
heel weinig ondernemers met inves-
teringsplannen in kwalitatief goede 
huisvesting, krijgen een vergunning. 
De rijksoverheid kan er via flankerend 
beleid voor zorgen dat gemeenten wél 
tot vergunningverlening overgaan, zo-
dat ook deze groep woningzoekenden 
perspectief op een betere toekomst 
in Nederland wordt geboden”, aldus 
Bom-Lemstra.

Ook de komende jaren blijft de glas-
tuinbouw afhankelijk van flexibele 
arbeid en werknemers uit het bui-
tenland. Projecten om uitkeringsge-
rechtigden aan de slag te krijgen, le-
veren immers veel te weinig nieuwe 
werknemers op en robotisering vergt 
zeer hoge investeringskosten. “Daar 
moet de rijksoverheid rekening mee 

Om het toch al beperkte middelenpak-
ket te behouden, is een goede kwaliteit 
van het oppervlaktewater erg belang-
rijk. Het gebruik van gewasbescher-
mingsmiddelen ligt steeds meer onder 
een vergrootglas. Om de doelen van de 
Kaderrichtlijn Water te kunnen beha-
len moet de glastuinbouwsector nog 
een aantal stappen zetten. 
“Aandacht voor én het voorkomen van 
lekkages is en blijft daarbij een belang-
rijk aandachtspunt”, benadrukt Arthur 
van den Berg, themaspecialist Water bij 
Glastuinbouw Nederland, deze maand 
in vakblad Onder Glas. Tot 2019 daalde 
het aantal normoverschrijdingen en in 
2020 lijkt deze daling in sommige wa-
terschappen te stagneren. “Veel bedrij-
ven zijn goed bezig, maar een lekkage 
wordt helaas altijd te laat opgemerkt en 
kan leiden tot een normoverschrijding. 
Daarom is een regelmatige controle 
van leidingen en inzicht in de water-
stromen belangrijk.”

Vaker controle
Waterschappen zetten ook steeds meer 

stappen in de controle van de kwa-
liteit van het oppervlaktewater. “Er 
wordt vaker gecontroleerd en door 
DNA-technieken kunnen de veroorza-
kers van overtredingen beter worden 
getraceerd. Ook worden soms gegevens 
opgevraagd bij de NVWA over de aan-
koop van sommige middelen. Het is in 
ieders belang dat normoverschrijdin-
gen drastisch worden teruggebracht”, 
stelt Arthur van den Berg, op de pagina 
van Glastuinbouw Nederland in Onder 
Glas (editie september 2021).
Op de website Glastuinbouwwaterp-
roof.nl is zowel de ‘Handreiking teelt-
wisseling’ als een checklist onderhoud 
te vinden.

Beluister via spotify de podcast Kas-
Gesprek van Glastuinbouw Nederland 
over de kwaliteit van het oppervlak-
tewater. Daarin spreekt Roger Abben-
huijs met Arthur van den Berg (the-
maspecialist Water bij Glastuinbouw 
Nederland) en met Robbert Ballings 
(senior handhaver Hoogheemraad-
schap Delfland).

Normoverschrijdingen 
hebben grote gevolgen

houden bij de uitvoering van de ad-
viezen van de commissie-Borstlap”, 
vindt Bom-Lemstra. “Geef daarom als 
Rijk invulling aan uitzonderingen bij 
de premiedifferentiatie in de WW en 
investeer in innovatieprogramma’s 
gericht op technologische oplossingen 
voor het verlichten van teelt- en oogst-
werkzaamheden.”

Plantgezondheid: zoek naar 
balans in korte- en lange-
termijnoplossingen 
Het benutten van natuurlijke proces-
sen door versterking van de weerbaar-
heid van planten en teeltsystemen, 
staat centraal bij de uitvoering van de 
afspraken in het Uitvoeringsprogram-
ma Toekomstvisie Gewasbescherming 
2030 van LNV. Uiteindelijk moet dat 
leiden tot verlaging van het gebruik en 
de emissie van gewasbeschermings-
middelen.
“Een stevige ambitie voor de lange ter-
mijn”, vindt Bom-Lemstra. “Met alleen 
kennisontwikkeling en -verspreiding 
komen we er echter niet. Er ontbreekt 
een duidelijk transitietraject met aan-
dacht voor de toenemende korte-ter-
mijnknelpunten in de sector. Glastuin-
bouwondernemers hebben reeds flink 
geïnvesteerd in IPM, biologische be-
strijders en verlaging van emissie door 
meer hergebruik van water en door 
restwaterzuivering. Ik ben benieuwd 
naar de economische prikkels die de 
minister voor ogen heeft om de doelen 
te bereiken in 2030. Hiervoor zijn in 
2022 ook zeker stappen nodig”.

Fytosanitair: zorg voor 
duidelijke uitvoerbare 
regelgeving
Hoogwaardige kwaliteit van plant-
aardige producten en een hoog plant-

gezondheidsniveau zijn voor de Ne-
derlandse glastuinbouw van groot 
belang. “In de rijksbegroting zien we 
dat belang echter te weinig terug. In-
sleep van plantenziekten en –plagen 
hebben grote impact op de sector. Ook 
het wegnemen van fytosanitaire han-
delsbelemmeringen vraagt meer inzet 
voor het behoud van onze belangrijke 
exportpositie en positieve bijdrage 
aan de Nederlandse economie”, aldus 
Bom-Lemstra. “Zet meer in op duidelij-
ke, praktisch uitvoerbare regelgeving 
in plaats van op incidentenaanpak.”

Water & Omgeving: sector 
vraagt om flexibiliteit
Op het gebied van Water & Omgeving 
is Glastuinbouw Nederland blij dat het 
ministerie van I&W extra aandacht en 
geld heeft voor het Deltaprogramma 
Zoetwater en dat er maatregelen ko-
men om de waterkwaliteit in de agra-
rische sector te verbeteren. “Positief is 
ook dat het steunpercentage en budget 
voor de MIA en Vamilregeling omhoog 
gaan. Verder juichen we het toe dat 
I&W met instrumenten komt voor de 
sanering van asbestdaken op bedrijfs-
gebouwen”, reageert Bom-Lemstra.
De glastuinbouw is volgens haar een 
vooruitstrevende sector die graag 
wil werken aan een eigen plek bin-
nen een klimaatadaptieve, circulaire 
economie. “Om die transitie mogelijk 
te maken, vragen we om flexibiliteit 
in de toekenning van financiële bij-
dragen en flexibiliteit in de uitleg en 
toepassing van wetgeving toevoegen 
(inclusief vergunningverlening, toe-
zicht en handhaving). Daardoor wordt 
bijvoorbeeld hergebruik van restwater 
haalbaar en kunnen, tijdens de transi-
tiefase, de huidige bronnen van goed 
gietwater beschikbaar blijven.”

Stappen vooruit in klimaat-
en woningbouwdossier
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De makelaars met een andere aanpak
• Aan- en verkoop
• Reconstructie
• Onteigening
• Taxatie en advies

Met het Masterplan Internationale Werknemers inves teert de glastuinbouwsector in 
goed werkgeverschap richting deze groep werknemers.


